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Chceme-li se tedy k [¿árii 
s čistým svědomím hlásit 
jako k své Matce, 
snažme se, aby dílo jejího Syna 
nebylo marné v nás, 
snažme se je zachovat a zachránit 
nebo znovu pomoci zbudovat 
v duších svých bratří a sester. 
Tam je tolik ohroženo. 

Adolf Kajpr T.J. 



BERNADETTA SE MODLÍ KUŽENEG SPOLU S PANÍ' 
Paní ve výklenku tecí zdvihá nesmírně, ba poučně ruku pomalu 

s křehkými prsty a dělá přes celou tvář veliký, takřka svítivý 
kříž, tak jak to Bernadetta ještě u nikoho neviděla. Ten křiž jako 
by nekončil a vznášel se dál ve vzduchu. Přitom tvář Paní velmi 
zvážní, a tato vážnost je nově vyslanou vlnou onoho půvabu, který 
bere Bernadettě dech. Bernadetta, jako všichni lidé, se až doposud 
při křižování jen neurčitě dotýkala čela a prsou. Nyní však cítí, 
jak se její ruky zmocňuje mírné násilí. Jako vedeme ruku dítěti, 
které neumí psát, tak i ono jemné násilí kreslí dívčinou ledově 
chladnou rukou na její vlastní čelo stejný, veliký a nevýslovně 
vznešený kříž. Paní znovu pokyne a usměje se, jako by se zdařilo 
něco důležitého, ba skvělého. Po tomto kříži nastane nová přestáv-
ka, vyplněná okouzleným zíráním a láskou. Bernadetta by ráda něco 
řekla, vyrazila ze sebe nějaká slova anebo třeba jen neartikulova» 
né, koktavé zbožňující, něžné hlasy. Ale smí si troufat promluvit 
dřív, než promluví Paní? Sáhne do váčku a vytáhne růženec. Nic lep-
šího udělat nemohla... 

Všechny ženy v Lurdech nosí pořád u sebe růženec. Je to věr-
ný nástroj jejich zbožnosti. Ruce chudých, těžce pracujících žen 
nedovedou klidně ¿ápočívat. Modlitba s prázdnýma rukama, ne, to 
pro ně není ta pravá modlitba. Ale modlit se růženec je jakási ne-
beská ruční práce, neviditelné dílo jehly, pletení nebo vyšívání, 
horlivě vyrobené z padesáti Zdrávasů perlové šňůry. Kdo se za. den 
a rok pomodlí náležitý počet růženců, ten vyrobí důkladné tkanivp, 
kterým jednou Velké slitování přikryje část jeho viny. Rty sice 
jen automaticky odříkávají slova, která anděl řekl Panně, ale duše 
se prochází po pastvách svatosti. I když myšlenky přitom občas 
zbloudí od jednotlivých strof a povzdechnou si nad nerozumnou ce-
nou vajíček, i když si třebas tu a tam nad nějakým Zdrávasem na 
pár minut zdřímnou, není to žádné neštěstí, vždyt se uchylují do 
většího bezpečí než jindy. Matka Soubirousová se modlívá růženec 
jako všechny lurdské ženy. Ale Bernadetta, která je ještě velmi 
mladičká a všechno spíš než pobožnůstkářka, Bernadetta, kterou se-
stra Marie Terezie Vauzousová považuje za nevědomou pohanku a kte-
rá skutečně nemá nejnutnější tušení o tajemstvích víry - Berna-
detta s pýchou nosí ve svém váčku růženec, protože je u zeny zna-
kem dOSpělOSti. 

Nyní oovzbudivě zvedá svou chudičkou, černými kuličkami na-
vlečenou šňůru proti Paní. Paní jako by byl© na dívčin pohyb už 
dávno čekala. Opět se usměje, kývne hlavou a zřejmě se z ^la-
hodného dívčina nápadu raduje. V její lehce zdvižené pravici ae-
ro vně ž objeví růženec, ne ubohoučký růženec dcery nádeníka, ale 
dlouhý řetěz z velikých třpytivých perel, sahající skoro až k no-
hám, jaký ještě nikdo neviděl ani u žádné královny. Na konci šňů-
ry se ve vlnícím světle třpytí zlatý krucifix. Bernadetta je ráda, 
že slyší vlastní hlas, i když jí ten hlas připadá áplně neznámý: 
"Zdrávas Maria, milosti plná,* začíná první desáteB: Zdrávasu. 
Přitom bystře dává pozor, jestli se Paní modlí s ní. Ale rty Pa-
ní zůstávají nehybné. Není asi její věcí pronášet andělské pozdra-
vení. Spíše s jemnou oddaností kontroluje dívčin šepot. Kdykoliv 
skončí jeden Zdrávas, propustí, mezi palcem a ukazováčkem perlu. 
Ale pokaždé vyčká, až Bernadetta posune svou černou kuličku. Když 
však DO odmodleném desátku přijde vzývání "Sláva Otci, Synu i Du-
chu svatému", proběhne postavou Paní vzdech a její ásto micky u-
tvářejí s Bernadettou tato slova. 

Ještě nikdy neodříkávala bernadetta růženec tak pomalu. 
Franz Werfel , Píseň o Bernadettě 

/'!.••• ri try •••:/ 
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OTEO KARDINÁL DB. FRANTIŠEK TOMÁŠEK HOVOŘÍ Z fiÍMA 
Pozdravuji Vás opět z Říma, kde je sídlo nástupce apoštola 

svatého Petra, nejvyšší viditelné hlavy církve, papeže Jana 
Pavla II. V pondělí se má vrátit z apoštolské cesty v Severní A-
merice a pak má být moje osobní pro nás velmi důležitá návštěva 
a setkání s ním* Když před devíti lety po jeho zvolení jsem se 
s ním loučil před svým návratem do Prahy, přednesl jsem mu velkou 
prosbu: "Svatý Otče, velmi vás prosím, abyste nás i z £íma viděl 
tak zblízka, jak blízko jste nás viděl z Krakova." On mi velmi o-
chotně odpověděl: "Vím všechno a budu dělat všechno, co bude •nož-
né." Co Svatý Otec mi tehdy slíbil, také se snaží plnit. ICdyS se 
díváme na mapu celého světa, naše republika tam téměř mizí. A pře-
ce Svatý Otec, jak jsem toho každý rok svědkem, o nás s© stále 
velmi nejen zajímá, ale také se snaží dělat všechno, aby u nás 
církev měla všechno, co potřebuje pro svůj normální rozvoj. Keni 
ovšem Žádným tajemstvím, že mnoho u nás v životě církve závisí od 
státního souhlasu ve smyslu zákona z r.1949 o hospodářském zabez-
pečení církví. Pro Svatého Otce je velmi důležité, že podle kode-
xu církevního práva biskupové jsou povinni jednou za pět let po-
dat podrobnou zprávu o stavu náboženského života a duchovní sprá-
vy diecézí. Je to povinná návštěva biskupů v Símě, které se říká 
návštěva "k prahům apoštolským - ad limina apostolorum". Před pě-
ti lety nás zde bylo pět, kdežto letos zde budeme jen dva: já a 
biskup apoštolský administrátor Josef Vrana. poněvadž biskupové 
ze Slovenska, biskup Feranec z Banské Bystrice, biskup Pásztor 
z Nitry a apoštolský administrátor z Trnavy Gábriš pro nemoc se 
nemohou dostavit. 

Potom zde zůstanu na celý měsíc říjen, abych se zúčastnil 
jednání na 7. řádné biskupské synodě. Předmět jednání bude: O po-
slání a povolání laiků v církvi a ve světě 20 let po II. vatikán-
ském koncilu. Práce na této synodě má být vedena v duchu hesla: 
neklerikalizovat laiky a nelaicizovat kněze, Je třeba velmi my-
slet na to, že naprostá většina členů církve jsou laici, a proto 
je nesmírně důležité a také odpovědné jejich poslání v církvi a 
ve světě v každé době, avšak v době současné mnohem více než v mi« 
nulosti. Právě v této době je naléhavě potřebné denně a obětavě 
plnit výzvu Kristovu: "Budete o mně vydávat svědectví." Proto Vám 
velmi děkuji za připomínky, které jste mi poslali k jednání na sy-
nodě ještě před mým odletem do Síma. Budu vděčný za připomínky 
další, která mi můžete poslat do Síma na adresu: Via Traspontina 
18, 00193 ROMA. Za tuto laskavost Vára předem děkuji. 

Všechny Vás srdečně pozdravuji, denně pamatuji na Vás ve 
svých modlitbách a žehnám Vám ve jménu Boha Otce i Syna i Ducha 
9Vatého- / U..6H 19.37 w 

Každý laik si musí uvědomit plný smysl svého členství v církvi, 
svého vtělení do živého Těla Kristova, královské a kněžské spo-
lečnosti; svého povýšení biřmováním do stavu odpovědnosti pravé-
ho apoštola, skutečného svědka Boží pravdy ne v přísném smyslu 
posvátného kněžství, ale ve vlastní oblasti laického života, ne u 
oltáře v kostele, ale ve svatyni domova, ne z kazatelny, ale 
v každém jednotlivém setkání v soukromém i veřejném životě. Laik 
nemá menší náboženské povolání, poslání, pověření mluvit pro Kri-
sta, než má řádný kněz. 

Biskup Leo J.Preslev 
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AP05T0LSKX CESTA JANA PAVLA II. DO SPOJENÝCH STÁTU 
/ 10.-39.září 1937 / 

Trasa cesty: Miami na Floridě - Columbie v Jižní Karolině -
New Orleans v Louisianě - San Antonio v Texasu - Phoenix v Ari-
zoně - Los Angeles, Monterey a Carmel, San Francisco v Kalifor-
nii - Detroit v Michiganu . 20.září Fort Simpson v Kanadě. 

Při své první cestě do USA r.1979 navštívil Jan Pavel II. 
průmyslově rozvinuté oblasti na severu a východě. Za cíl nynější 
cesty zvolil jižní a západní oblast USA, kde počet katolíků 
v posledních letech značně stoupl přílivem přistěhovalců ze Střed-
ní a Jižní Ameriky. Katolická církev v USA je dobře organizovaná, 
dynamická, ale není bez vnitřního napětí. Jedním z hlavních rysů 
této církve je bohatý pluralismus, který se živě projevuje v ná-
rodnostním rozvrstvení věřících. Z 243 milionů obyvatel USA je ka-
tolíků 53 miliony, z nich 35% mluví španělsky. Ve 184 diecézích 
je 20306 farností, církev řídí 405 biskupů, v pastoraci pracuje 
35600 diecézních a řeholních kněží, 7900 stálých jáhnů. Je zde 
8100 řeholních bratří, 115 tisíc řeholních sester. Protože existu-
je odluka církve od státu, nedostává církev od státu ani cent. 
A přesto obětaví a velkodušní věřící dokázali vybudovat a udržují 
14 500 škol -od základních až po university a instituty- . Za po-
sledních 20 let stoupl počet studentů na katolických středních a 
vysokých školách na 966 tisíc. Církev také vydržuje 3100 nemocnic 
a charitních domovů. Katolická církev v USA jje Čtvrtá nejpočetněj-
ší na světě po Brazílii, Mexiku a Itálii. 

Na všech místech papežovy návštěvy byla ústředním bodem eu~ 
charistická obět, nebot ta podle Svatého Otce především spojuje 
Boží lid v každé místní církvi. Kromě toho měl papež řadu pracov-
ních setkání s rozličnými skupinami -s biskupy, knězi, řeholnífey, 
řeholnicemi, seminaristy, se stálými jáhny a angažovanými laiky, 
s učiteli a vychovateli, s vědeckými pracovníky, s astronomy, KEH 
umělci, s žáky farní školy, se zdravotnickými a charitními pra-
covníky, poskytl útěchu nemocným v nemocnici sv.Josefa ve Phoeni-
xu a v "misii bolesti" v San Franciscu, kde^léčí nemocní postiže-
ní chorobou AIDS. Nezapomněl samozřejmě na původní obyvatelstvo 
země, Indiány, ani na černošské obyvatelstvo. Velký význam měla 
setkání s představiteli protestantských církví a nekřesťanských 
náboženství, se židy, buddhisty, hinduisty a moharnedány. K tomu 
je třeba dodat i setkání s oficiálními činiteli. Z tak rozsáhlé-
ho a bohatého programu vám můžeme přinést jen několik "záběrů". 

Jménem amerického lidu pozdravil Svatého Otce v Miami pre-
sident R.Reagan. Popřál mu zdárný průběh cesty a požehnání pro 
jeho práci k dobru veškerého lidstva. Projevil obdiv nad tím, že 
Svatému Otci ani nacismus ani komunismus ani atentát nezabránily 
v tom, aby šířil ve světě poselství lásky a nikoli nenávisti. Po-
děkoval mu za odvahu, laskavost a prozíravost, kterou tak velmi 
pomáhá sužovanému světu. 

Jan Pavel II, přikládá velkou důležitost ekumenickému dial^»-
loffu s-27 představiteli protestantských náboženství a ekumenické 
pobožnosti v Columbii, hlavním městě Jižní Karoliny. Tento stát 
založili v 17 * století protestantští kolonizátoři. V této oblasti 
žije jen 74 tÍ3Íc katolíků, tj.2 % obyvatelstva. Jsou to věřící 
velmi agilní.Před několika desetiletími bylo nemyslitelné, že by 
papež mohl mluvit v tomto státě. To ukazuje cestu, jaká se již 
překonala a je dobrou nadějí pro budoucnost. Ekumenická pobožnost 
se konala již před příchodem papežovým na místním stadione. 



Věřící různých křesťanských náboženství se společně modlili a 
četli z Písma sv. Představitelé jednotlivých církví přicházeli 
vzdát úctu knize Písma sv., která byla otevřena na podiu, nad 
nímž zářil prostý nápis: Help-Nad^je. Jan Pavel II. také uctil 
knihu Písma sv. a potom měl homilii. Ekumenické setkání se skon-
čilo pěkným gestem. Malé děti přišly před představitele církví 
a ti je žehnali vkládáním rukou, jak to činil Ježíš. 

Nejbohatsí a nejnáročnější program absolvoval Svatý Otec 
15. a 16.září v Los Angeles."Příteli, volám těl" byl název dia-
logu Jana Pavla II. mládeži. Vnější rámec b.yl zcela výjimečný. 
Pomocí satelitu bylo celé setkání propojeno na televizních ob-
razovkách se shromážděními mládeže v dalších čtyřech městech, 
a to: San Louis v Mississippi? Portland v Oregonu, Denver v Co-
loradu a San Diego v Kalifornii. Setkání začalo modlitbou Otče-
náš a úvodní řečí Svatého Otce: "často říkám, že vy, mladí lidé, 
vnášíte do světa naději. Proto bych vám chtěl dnes mluvit právě 
o, ní...Zdrojem naděje nejsou ani bohatství ani vlohy ani úspěchy. 
Naděje pochází z Boha a z naší víry v něho..." V další® části 
mluvil papež o těch, kdo v Boha nevěří, přiznal, že ateismus je 
jednou z nejzávažnějších otázek naší doby. Kristus nikoho nenutí, 
aby přijal jeho lásku. Bez víry v Boha nemůže přirozeně existo-
vat ani naděje. Ztratit víru v Boha znamená sestupovat s vrcholu 
na cestu, která může vést jen do prázdna a do zoufalství. Vyzval 
přítomné, aby každý pozorně naslouchal Božímu hlasu ve svém srdci 
protože každá lidská osoba je povolána ke společenství 3 Bohem. 
"Ježíš Kristus je vaše i moje naděje," řekl v závěru. Hned nato 
začal vlastní dialog. Překonal všechna očekávání. Nebyla to čet-
ba předem připraveného textu, papež odpovídal zcela spontánně. 
Otázka ze San Louis: "Proč jste přijel do Spojených států?" 
Ze San Diega: "Jakou úlohu má mládež v církvi?" Otázka z Portlan-
du: "Jak máme nadále dodávat smysl svému životu, když mnoho na-
šich přátel se už vzdalo?" Otázka mladé manželské dvojice z Den-
veru, která Svatého Otce zváší potěšila: "Jaká je naše odpcvžncst 
pokud jde o službu v církvi?" Otázka z Los Angeles: "Z čeho jste 
měl strach, když jste byl mladý, a co vás tísnilo?" při každé 0-
tázce.mládež z příslušného města odevzdávala své dary, Z Portlan-
du a ze San Louis to byl dar služby, čili to, co udělali a ještě 
chtějí udělat pro nejpotřebnější bratry. Z Denveru mariánský hym-
nus. Z Los Angeles něco zcela mimořádného: odvaha žít. Byl to 
zpěv bezrukého chlapce, který při něm brnkal na kytaru prsty u 
nohou. Následoval uragán zaslouženého potlesku. Jan Pavel li. se-
stoupil s podia, objal chlapce ejřekl: "Skutečně nebojácný chlapec 
Tony, dal jsi nám naději a dávej ji dál všem lidem!" To byl nej-
silnější závěr radostného setkání. 

Ho rač!a se 400 yfc-y americkými biskupy se konala ve staré mi-
si jní stanicisv^^ Chvály. Vlast-
ní jednání se konalo s vyloučením veřejnosti. Diskutovalo se o 
aktuálních otázkách^bbtížích církve v USA i o názorech některých 
katolíků, kteří mají rozdílné názory ,zvláš£ v oblasti morální, 
ítyři bi-kupové postupná rozebrali témata: 0 vztahu mezi všeobec-
nou církvf a místními církvemi, o morálním učení církve, o poilá-
ní laiků ve společnosti a v církvi i o poslání ženy v církvi, o 
řeholních a kněžských povoláních. Svatý Otec odpověděl velmi jas-
ně a důkladně, jeho odpověď obsahuje 20 stran. Je to nepochybně 
nejdělší projev, jaký kdy papež k biskupům měl. V olpovědi zdů-
raznil názor biskupské synody z r.1335, že základní myšlenkou 
koncilních dokumentů je eklesiologie společenství. Vztah místních 
církví k všeobecné církvi se nemůže posuzovat jen z hlediska so-
ciologického. Církev nená možno chápat jako souhrn místních cír-
kví nebo jako sdružení, federaci jednotlivých církví. Všichni 



biskupové, kněží i věřící mají být v plném společenství s Pe-
trovým nástupcem. "Chci jen jedno," řekl Jan Pavel II., "slou-
žit všem biskupům na světě a utvrzovat je v jejich vlastní ko-
legiální službě." Na zprávu, že mnozí katolíci dnes se nepřidr-
žují učení církve, hlavně manželské morálky, že přijímají rozvod, 
druhé manželství, potraty, že si vybírají z církevního učení to, 
co jim vyhovuje,a říkají, že nesouhlasís církevním učením není 
překážkou, aby mohli být dobrými katolíky a přijímat svátosti, 
Svatý Otec odpověděl: "To je vážný omyl, který je výzvou pro ú-
řad biskupů USA i jinde. Chtěl bych vás povzbudit, abyste od-
vážně zaujali stanovisko ve vaší pastýřské službě a opírali se o 
moc Boží pravdy a o milost Ducha svatého...Povinností církve je 
jak ve víře, tak v mravech učit jasně a srozumitelně, představit 
svoje učení strhujícím způsobem pravdy." Svatý Otec dále připo-
mněl, že církev je společenství víry: "Je třeba souhlasit s Bo-
žím slovem, jak ho předkládá autentické učení církve. I teolo-
gická diskuse se má konat v církevním společenství víry rámci 
víry. Teologové mají svobodu v bádání a církev je potřebuje. Ale 
musí uznat, že titul k a t o l i c k ý teolog vyjadřuje povo-
lání k zodpovědnosti ve službě společenství víry a je podřízen 
autoritě církevních pastýřů."..."Jedna s nejvěťších služeb, kte-
ré my biskupové můžeme prokázat církvi, je konsolidovat přítomné 
a budoucí generace katolíků v solidním celkovém chápání víry," 
Na adresu amřickýeh laiků Svatý Otec řekl: "Síká se, že církev 
v USA mfiže být hrdá na to, že má největší počet vzdělaných věří-
cích na světě. Je to výsledek výchovného úsilí církve, která prá-
vě prostřednictvím laiků může vykonávat vliv na americkou kultu-
ru. Ale jak se dnes vyvíjí tato kultura? Je její vývoj ovlivňo-
ván evangeliem? Odzrcadluje jasně křcsíanskou inspiraci? Vaše 
hudba, vaše poesie, vaše dramatické umění, vaše sochařství, lite-
ratura, kterou tvoříte - zda odzrcadlují všechny tyto činnosti 
duši národa, jsou ovlivnovány Kristovým duchem a vedou k dokona-
losti lidstva? To jsou jistě těžké a vážné otázky, nad nimiž se 
musí zamyslet zvlášt američtí laici." 

Mši sv. na poděkování za plody země sloužil papež 17.září 
v Montere.v. středisku ovocnářská oblastT a jednom z ne-'starších 
měst v této oblasti. Založil je fr ntiskán Junipero Serra r.1770. 
V homilii varovaljS^atý Otec před tím, že úspěchy často vedou člo-
věka k tomu, že zapomíná na Dárce všeho. Jedná tak, jako by ten, 
kdo je pramenem každého života a dobra, neexistoval. ignoruje zá-
kladní pravdu, že je stvoření a za vše vděčí svému Stvořiteli. 
Jedna část lidstva s nejrozvinutější technologií chce napodobit 
nejstarší model hříchu , tj. neposlušnost, shrnutou ve slovech: 
"Nebudu sloužit!" 

"Aby všichni byli jedno" - tuto Kristovu modlitbu při Posled-
ní večeři rozvedl Svatý Otec v homilii při mši sv. v Los Angeles, 
kde žijí příslušníci mnoha národností. Ježíš se modlil za církev 
ve všech dobách a najvšech místech. Svatý Otec pak připomněl po-
čátky evangelizace v USA. Žije tu mnoho národností, ale církev 
zůstává stále jednotná. V tomto smyslu Jeruzalém je symbolem 
společenství všech lidí a národů, nebo? Kr§i/tovo světlo je vede 
ke vzájemné pospolitosti a Kristovo Tělo jê  obrazem mystickým ob-
razem církevní jednot:/. Tato jednota ovšem nevylučuje zdravý plu-
ralismus. Jednota v mnohosti je též metodou, které církev užívá 
při hlásání evangelia a ve svém úsilí o mír a spravedlnost. Cír-
kev je svátostí spásy pro celé lidstvo. 

Vzájemnou solidaritu vyzdvihl arcibiskup v Petroitu. Proka-
zují si 01 tu navzájem" příslušníci razných národnosti 'iTnábožen* 
ství. Mše sv. se zde slouží ve ?3 jazycích. O solidaritě mluvil 
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i Svatý Otec, Pro Kristovy učedníky je morální povinností a po-
chází z duchovní jednoty všech lidských bytostí téhož původu, 
společné důstojnosti a společného určení. Aby se uskutečnila 
světová solidarita, musí národy především respektovat lidská 
práva svých spoluobčanů a též práva ostatních národů. "To je o-
pravdivé lidské povolání, kžestanské povolání a pro vás Ameri-
čany vznešené národní povolání," skončil Svatý Otec. 0 spontán-
ní 9 srdečné rozloučení se postaralo katolické obyvatelstvo De-
troitu při mši sv. na stadionš. Bylo tu přes 100 tisíc osob, 
modlitby věřících se konaly v několika jazycích. Svatý Otec 
poděkoval obyvatelům Detroitu i celé země za jejich tradiční po-
hostinství, které se projevuje i vůči přistěhovalcům. Vyjádřil 
naději, že jeho návštěva přinese bohaté duchovní plody. 

Oficiální rozloučeni se konalo na letišti. Jménem americ-
kého lidu poděkoval Svatému Otci presidentův náměstek G.Bush. 
Mimo jiné řekl: "Naše země je vybudována na svobodě. Avšak jak 
vy učíte, svoboda roste lépe, jestliže se přidržuje mravních no-
rem. Musíme učit naše syny a dcery, aby rozeznávali to, co je 
správné a nesprávné, dobré a špatné, mezi čestností a nečest»»«-
ností, mezi svobodou a povolností, musíme je to učit v našich do-
movech, kostelích, školách, v našich životech." Jan Pav& II. 
v odpovědi poděkoval Bohu a všem, kdo se zasloužili o zdar jeho 
cesty, a vyjádřil naději, že Amerika si bude stále více uvědomát 
svoji zodpovědnost za spravedlnost a pokoj ve světě. Národ, který 
tolik dostal, je povolán k ochotné službě druhým. Nejhlubší totož-
nost Ameriky však spočívá v postoji k člověku, hlavně ke všem sla-
bým a bezbranným. V tom je třeba hledat její velikost. V závěru 
zdůraznil: "Každý člověk, mladý či starý, zdravý či tělesně po-
stižený nebo nemocný, užitečný či neužitečný pro společnost, je 
bytostí, která má nevýslovnou cenu, protože byla stvořena k Bo-
žímu obrazu a podobě. V tom je skutečná důstojnost Ameriky, dů-
vod její existence a podmínka pro její přežití. V tom je i důkaz 
její velikosti, že totiž respektuje člověka jako osobu, a to i tu 
nejslabší, ještě nenarozenou." 

20.září byl Svatý Otec již na dalekém severu Kanady ve Fort 
gimpsoru podle' slibu daného místnímu obyvatelstvu v r.1984. 
Přivítálo ho 3 tisíc Indiánů a Eskymáků z různých krajů tohoto 
obrovského ázemí. Svatý Otec bylmezi nimi 4 hodiny. Pod nádher-
ným stanem rozmlouval před celým shromážděním s náčelníky kmenů. 
Mše sv. se konala také pod tímto stanem, v jehož středu byl oltář. 
Ještě přeci mší sv.požehnal papež na Velkém poli řeku, všechny vo-
dy, vzduch a větry a celé domorodé obyvatelstvo. Tito domorodci 
se domáhají práva sebeurčení, práva na půdu a na ochranu životní-
ho prostředí. Tyto požadavky předložili Svatému Otci, aby je pod-
poroval. V homilii jim řekl: "Znovu tu prohlašuji vaši lidskou a 
křesťanskou důstojnost, podporuji vás ve vašem úsilí o uskutečně-
ní vašeho časného a věčného určení....Jako domorodci musíte pod-
stoupit rozhodující zkoušku, povznést náboženské, společenské a 
á kulturní hodnoty, které budpu podporovat lidskou důstojnost a 
budou též zárukou vašeho budoucího blahobytu.E To byl závěr dlou-
hé cesty Jana Pavla II. na severoamerický kontinent. 

Po svém návratu do Říma při generální audienci 23.září struč-
ně shrnul průběh své pastorační cesty a takto hodnotil americkou 
církev: "Církev ve Spojených státech co nejlépe využila svobodu, 
kterou jí zaručuje ú^stava. Současně jsou však pevné a n,zlomné 
její svazky s universální církvi. Církev v ostatních částech svě-
ta hledí s nadějemi a očekáváním na americké bratry a sestry, kfee-
ří si uvědomují, že mohou podstatně prospět všeobecnému dobru na 
celém světě.'/ 

x x x x x x 
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PROČ BY NÁS MARIA NEMOHLA SPOJOVAT ? 

Prof. Dr. Josefu Smolíkovi V Fráze 19. srpna 1987 
Komenského fakulta, Praha 

Vážený bratře, 
vzpomínám, jak jste na "Živé teologii" /tuším r. 1969/ k téma-

tu o Marii pronesl slova, že s nerozdělenou církví uznáváte Marii 
jako THEOTOKOS a jako prvního svědka víry. To jste také vyčetl 
z encykliky Jana Pavla II. Redemptoris Mater, jak píšete v Kře-
tanské revui 5/1987. Proto se na Vás obracím s prosbou. Nedovolte 
"ochlazení ekumenických styků", jak se obáváte. Ujměte se také, 
prosím, úlohy prostředníka s valdenskou církví, která navrhuje 
"moratorium všech ekumenických styků s církví římskokatolickou po 
dobu mariánského roku". 

Dívám se na tu encykliku - čtu svědectví Justina, Ireneje, 
Tertulliána, Origena, Ambrože, Epifania, Germána z Carihradu, So-
fronia z Jeruzaléma, Jana z Damašku, Ondřeje z Kréty a jiných 
svědků nerozdělené církve. Ovšem i koncil Efezský, Chalkédonský a 
nejčastěji II. vatikánský. Nevidím v encyklice nic, co by nebylo 
dávno "katolické" nebo ústupek II. vatikánskému sněmu - ba zdá se 
mi, že je tam velmi málo nového. Slyšel jsem v těchto dnech Oeku-
menische Morgenfeier z Vídně, kde různá vyznání vyjadřovala vprav-
dě ekumenický postoj - ne tedy římskokatolický - k posledním ma-
riánským dogmatům katolické církve. Mám dokonce dojem, že tu en-
cykliku by mohl podepsat i Martin Luther. 

Ale jeden protestantský teolog v tom vysílání řekl: "Ale já 
jsem teolog 20. století." Takže nestačí pohled zpět. Také encykli-
ka vybízí k dalšímu promýšlení a domýšlení, vysvětlování a řešení 
sporných otázek. Není tedy v duchu Kristově ani ochladnutí ani 
moratorium /srv. Jan 17,lln./. Je třeba lásky, která nikdy neza-
nikne /I Kor 13,8 et passim/, modlitby a dialogu. Možno mít ná-
mitky proti nějakému detailu, ale rušit snahu o jednotu se mi zdá 
přílišné. 

Mariánský rok možno chápat jako katolické specifikum - pro 
církve vzešlé z Reformace nezávazné, ale nemusí být příčinou po-
horšení, jako nebyly příčinou pohoršení nám oslavy Lutherovy. Do-
kument smíšené komise lutersko-katolické z r. 1985 mluví takto: 
Fětisté výročí Martina Luthera dalo r. 1983 příležitost k společ-
né poctě - "Martin Luther, svědek Ježíše Krista". Připomíná to 
znovu Dokument téže komise z r. 1985. Dovolte mi ještě uvést 
"hlas zdola". Včera jsem slyšel z Deutschlandfunk evangelickou 
farářku mluvit krásně o Marii, sestře Lazarově; snad je možno 
mluvit krásně i o Marii, matce Ježíšově. 

Další kroky, ke kterým vyzývá Jan Pavel II., by měly být o-
pravdu co nejvíc společné. Nejen pro sbližování stanovisek "in 
hoc puncto", ale pro jiné úkoly, ke kterým nás vyzývá naše doba. 
Jistě víte, že žena ve světě i v církvích nemá to mí3to, které jí 
náleží /konstatuje to i ona farářka v evedeném "ranním rozjímání'/ 
Upadl smysl pro mateřství a sesterství - tělesné i duchovní. Je 
mnoho dalších skutečností, ke kterým musí být přizvány ženy. Do-
volte mi malý skok do dějin: kdysi, v dobách rytířských, marián-
ská úcta přispěla k úctě vůči ženě, kterou barbaři neměli; není 
tu šance rytířům 20. století, v době dnešních barbarů, pro hlub-
ší spravedlnost, úctu, hodnocení a poslání ženy - a to hlubší 
šance, než nabízí sekularizovaná emancipace a nesprávný feminis-
mus? "Zde zavěsilo křestanství v Marii svatou ikonu čistého lid-
ství, jak vyšlo z Božích rukou." /R. Laurentin/ 
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Vážený bratře, opravdu se hrozím, že by mariánská úcta či 
Maria sama měla být překážkou ekumenických snah. Především pře-
kážkou toho základního, duchovního ekumenismu, o kterém mluví u~ 
vedený dokument z r. 1985 /č. 9/. Proto Vás, bratře, naléhavě 
prosím o službu smíru, nebot Bůh "složil v nás to slovo smíření" 
/2 Kor 5,19/. Zdá se mi, jak říkal M. Luther, "jistým znamením 
zlé vůle", když se paušálně obviňuje Jan Pavel II. z pohybu zpět, 
před II. vatikánský sněm. Nebudu vypočítávat jeho četné kroky 
wpřed, vstříc církvím vyšlým z Reformace. 

Modleme se společně k Bohu a Kristu - my přidáme podle na-
šeho zvyku i prosbu k Marii v duchu communio sanctorum - za "jed-
notu Boží rodiny", jak říká encyklika. 

Ve společenství víry a bratrské lásce: 
Josef Zvěřina. 

Josef Zvěřina, 
Pravoúhlá 45, 
150 00 Praha 5 

ČESKÝ KNĚZ PÍŠE GENERÁLNÍMU TAJEMNÍKOVI OSN 
Javier Peréz de Cuellar 
generální tajemník OSN 
New York 

Vážený pane generální tajemníku, 
s rozpaky jsem si v čsl. denním tisku přečetl zprávu, že byl 

v Ženevě dne 15. září 1987 předán mj. i představitelům sdružení 
katolických duchovních Pacem in terris čestný diplom o udělení ti-
tulu Posel míru z rukou generálního ředitele ženevské úřadovny 
OSN pana Jana Martensona. Tento titul jste udělil hnutí Pacem in 
terris osobně Vy jako ocenění jeho činnosti v loňském Mezinárod-
ním roce míru, uspořádaném z podnětu OSN. Tento fakt mě podnítil, 
abych Vám napsal. 

S úctou sleduji Váš osobní přínos k porozumění mezi národy a 
k vyřešení nejedné choulostivé 3ituace. Vím, s jakou energií cestu-
jete po celém světě v postavení představitele mezinárodní insti-
tuce, jejíž existence je symbolem dorozumění, poznávání a sbližo-
vání různých kultur a světonázorů. Skutečné bolesti naší planety 
- lokální války, hladovění milionů lidí, ideologické spory ústící 
v nenávist, jaderné zbrojení - se Vá3 osobně dotýkají a často jste. 
dokázal svou rozvahou a osobní autoritou přispět ke zmírnění slo-
žitých konfliktů. Taková činnost vyžaduje nejen osobní odhodlání, 
ale také důkladné studium rozporuplných informací, které denně do-
stáváte na jednací stůl. Jednat můžete poté, když se podrobně se-
známíte s konkrétní situací a zvážíte všechna pro a proti. Je 
chvályhodné, že si všímáte i nevládních organizací, které usilují 
o zajištění pokoje a smíru mezi národy. V případě udělení titulu 
Posel míru hnutí Pacem in terris však musím konstatovat, že Váš 
krok byl mylný a škodlivý. 

Veliký papež Jan XXIII. napsal v roce 1963 významnou encykli-
ku Pacem in terris, která podstatným způsobem ovlivnila přístup 
katolíků na celém světě k ožehavým problémům dneška. Jsou v ní re-
flektovány závažné otázky současnosti - občanská svoboda, dialog, 
zbrojení aj. Název encykliky si dala do záhlaví organizace části 
čsl. katolických duchovních začátkem sedmdesátých let - v době ná-
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silného potlačování kulturních, hospodářských a náboženských svo-
bod. Po krátkém vydechnutí během Pražského jara v r. 1968 nastala 
pro katolickou církev opět doba tvrdé poroby. Hnutí Pacem in ter-
ris vzniklo z inspirace a zjevné podpory státních orgánů, které 
tím chtěly před čsl. i zahraniční veřejností demonstrovat dobré 
vztahy mezi katolickou církví a státem. Existence hnutí měla a mé 
za cíl kamuflovat holou skutečnost násilného pronásledování a ome-
zování činnosti církve. Celé desetiletí jsou mnohé diecéze v ČSSR 
neobsazeny bis kupy a dosud nedošlo ke kýženému vyřešení vinou ne-
ústupnosti a ideologické zaslepenosti státních orgánů. Kněží jsou 
nejrůznějšími administrativními zásahy a nařízeními ve svém půso-
bení omezování e šikanováni - věznění nevyjímaje. Věřící trpí ne-
dostatkem náboženské literatury, jsou pronásledováni, když vycho-
vávají své děti v křestanském duchu a nahrazují oficiální záfczy 
různých druhů náboženské aktivity intenzivnějšími vzájemnými kon-
takty a prohlubováním duchovního života při neoficiálních setká-
ních. Řeholní společenství jsou zakázána. Věřící jsou nahlíženi 
státními orgány jako občané druhého řádu, i když oficiální pro-
hlášení vyvolávají dojem rovnosti před zákonem. Nechci popisovat 
dopodrobna bezprávné postavení katolické církve v praxi. Ke vřeni 
těmto těžkostem se hnutí Pacem in terris ani jednou veřejně nevy-
jádřilo. Pozvedá hlas na obranu chudých ve Třetím světě, ale pro 
domo sua mlčí. Kněží vstupují do hnutí buá ze strachu nebo z pro-
spěchářství a vidiny preference, bezostyšně proklamované státními 
orgány. Hnutí bylo zakázáno aplikací prohlášení Kongregace pro 
klérus Quidam episcopi ze dne 8. března 1982. Prohlášení vyšlo 
z podnětu papeže Jana Pavla II., jemuž přece n&lze upřít starost-
livost o mír. Po vyhlášení část kněží z hnutí vystoupila, ale 
Část dosud neuposlechla a tvrdošíjně v něm zůstává. Hnutí nepoží-
vá u čsl. katolíků žádné vážnosti a je zcela zkompromitované. Sku-
tečnou autoritou outoritou pro čsl. katolíky je statečný Franti-
šek kardinál Tomášek, arcibiskup pražský, primas český, který ne-
ohroženě hájí náboženskou svobodu a vede natolik potřebný zápas o 
faktické právní partnerství církve a státu. Kněží v hnutí Pacem 
in terris ho nepodporují, bohužel často stojí vůči němu v opozici. 
Jak může být jejich hlas o míru věrohodný, když do vlastní církve 
vnášejí zmatek a rozbroj? Jak může být jejich hlas brán vážně, 
když ve svých mírových prohlášeních pouze opakují a rozmělňují 
oficiální, podle momentální potřeby moci koncipovaná prohlášení 
týkající se odzbrojení a míru ve světě? Jejich přínos k mezinárod-
nímu porozumění je nulový, protože nevycházejí z vlastní koncepce 
řešení otázek míru, ale jsou ubohými posly oficiální mírové ideo-
logie, nikoli posly skutečného míru a pokoje. 

Nepíši tyto řádky z nenávisti či pomstychtivosti. Tato lidská' 
negativa nesmí mít v křestanském postoji místa. Jsem veden snahou, 
abych trochu ozřejmil situaci církve v CSSR a neblahé působení Pa-
cem in terris. Kněží hnutí Pacem in terris jsou a zůstávají mými 
spolubratry, nezatracuji je, ale jejich činnosti musím říci roz-
hodné ne. Nesmím už dlouhá léta veřejně působit jako katolický 
kněz. V r. 1983, když byly na dzemí CSSR instalovány sovětské ra-
kety s jadernými hlavicemi, jsem byl jedním z mnohých, který pro-
ti tomu protestoval. Odpovědí bylo intenzívnější pol3.ce.3ni sledo-
vání. Podobný osud sdílelo a dosud sdílí nemálo křestanů. Hnutí 
Pacem in terris naopak podporovalo oficiální zdůvodnění vlády, 
proč nechala umístit rakety na našem území. 

Diplom o udělení titulu Posel míru dostalo Pacem in terris 
za svoji činnost v r. 1986. Právě v tomto roce se pronásledování 
katolíků zintenzívnilo. Bylo odsouzeno několik laiků za vydávání 
neoficiální náboženské literatury, několik kněží stanulo před sou-
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dem za svoje svědomité p&nění povinností. Zostřil se dohled nad 
činností kněží a aktivních laiků. Také pokračovala nesmyslná vál-
ka v Afghánistánu. Hnutí Pacern in terris se nikdy veřejně nena-
stalo pronásledovaných katolíků v ČSSR ani nevinně zabíjených Af-
ghánců. Mlčelo, kde mělo promluvit a přesvědčivě prokázat, |e je-
ho řeči o míru nejsou jen frázemi. Proto je ironií a zároveň vel-
kou chybou, že jste mu udělil výsostný a zavazující titul - Posel 
míru. 

i 
V ČSSR žijí v bezprávném postavení oejjen katolíci, ale i kře-

stané ostatních církví a d^noiainací. V poslední době se často de-
klaruje přestavba a demokratizace společnosti, ale dosud nedošlo 
k žádoucím změnám ve vztahu státu k církvím. Mír mezi národy může 
být zajištěn jedině prosazováním spravedlnosti a respektováním 
lidských práv uvnitř i vně jednotlivých národních a státních spo-
lečenství. 

Pane generální tajemníku, nejednou jste o tom mluvil. Vím, 
že jste přetížen řešením složitých mezinárodních konfliktů, ale 
přesto Vás žádám, pozvedněte veřejně svůj hlas na obranu pronásle-
dovaných křestanů v Československu. Požíváte autority, která za-
vazuje. 
V Praze dne 18. září 1987. Václav Malý 

katolický kněz 
Nad pomníkem 2 

152 00 Praha 5 
ČSSR 

Na vědomí: ThDr. František kardinál Tomášek 
arcibiskup pražský, primas český 

OTEVŘENÝ DOPIS AUGUSTINA NAVRÁTILA 
Augustin Navrátil, Lutopecny 14, 768 31 Zlobice 
Ředitelství mezinárodní poštovní přepravy 
Ministerstvo kultury ČSR 
Generální prokurátor ČSR Lutopecny 30.srpna 1987 
8távrený dopis č. 16 

§ rozšiřovat 
Jak je všeobecně známo, věřící katolík v ČSSR si prakticky 

nemůže ani koupit^ ani jiným způsobem opatřit náboženské publika-
ce. Je odkázán bud na opisování různých náboženských textů, což 
je téměř vždy posuzováno jako nezákonné jednání, nebo se pokusit 
dovézt nebo nechat si poslat nějaké náboženské publikace ze za-
hraničí, ale i v tom případě je vystaven stejnému riziku a pub-
likace bývají často celními nebo jinými orgány odebrány. 

I mně občas přátelé v zahraničí pošlou nějaké náboženské 
publikace, z nichž také některé, a to bez jakéhokoli platného dů-
vodu, bývají vyloučeny z poštovní přepravy a propadají ve pro-
spěch státu. Přitom není možno se těmto zásahům vyvarovat, proto-
že veřejnost není záměrně informována, jaké jsou konkrétní pod-
mínky nebo seznam publikací, které se nesmí dovážet, případně zda 
je možno se odvolat či nikoliv. 

Chci proto na posledním případě, který se mi stal v tomto mě-
síci, poukázat na nesmyslnou a záměrnou diskriminaci, které se 
v této oblasti vůči věřícím používá. V písemném sdělení datovaném 
12.8.1987 ředitelství mezinárodní poštovní přepravy uvedlo: při-
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pojená poštovní zásilka mimo jiné obsahovala tyto neperiodické 
publikace: Augustin Krajčík: "Svátý Alfonz M. de Liguori". Dovoz a 
rozšiřování těchto publikací byly zakázány rozhodnutím minister-
stva kultury, vydaným na základě § 4 zák. č. 94/1949 Sb. o vydává-
ní a rozšiřování knih, hudebnin a jiných neperiodických publikací. 
Proto byly zmíněné neperiodické publikace vyloučeny přepravy. Věci 
vyloučené z přepravy propadají podle § 6 odst.4 vládního nařízení 
č. 240/1949 3b., kterým se provádí poštovní zákon, ve prospěch stá-
tu. S pozdravem Světu mír! Razítko Ředitelství mezinárodní přepra-
vy nám. M. Gorkého 13, 220 00 Praha 1, podpis nečitelný. 

Protože jsem měl již dříve možnost si tuto knihu podrobně 
přečíst, mohu posoudit nesmyslnost uvedeného zákazu jejího dovozu 
a rozšiřování. 

Z obsahu knihy: Informuje o sv. Alfonzu jako o učenci a svět-
ci v jedné osobě. Popisuje jeho genialitu a téměř všestranné vzdě-
lání, které dokumentuje pestrá škála témat jeho knih, ve kterých 
odborně a s přehledem řeší problémy filosofické, dogmatické,morál-
ní, právnické, liturgické, homiletické, pastorační. Píše knihy apo-
logetické, asketické, jeho otec se ho však snažil vychovat k vyso-
kým úřadům, pro které měl všechny předpoklady. Přesto dal přednost 
pokoře, modlitbě a studiu a tak nám vyrostl největší učitel kato-
lické mravouky, který v roce 1950 byl vyhlášen za vzor zpovědníků 
a moralistů. Byl zakladatelem kongregace Kejsvětějšího Vykupitele. 
Zemřel v roce 1787. R. 1816 byl prohlášen za blahoslaveného, 1839 
za svatého. 

S údivem se proto musíme ptát: Co je důvodem pro to, že život 
a dílo tohoto svatého, vydaný v Slovenském ústavu svatého Cyrila a 
Metoda v Římě v roce 1983, nesmíme znát? Či se nesmíme dozvědět, 
že řád redemptoristů, který založil, měl své kláštery i u nás? Ta-
to skutečnost je totiž v závěru knihy také uvedena. A to bez pole-
miky, bez kritiky, jen pouhé konstatování. Aby nebylo pochyb o věc-
ném charakteru i této poslední části knihy, uvádím ji doslovně/čes-
ky/: 

První kláěteť v Čechách byl založen roku 1856 v Praze. Mimo 
to vedli redemptoristé duchovní správu na významných poutnických 
místech, jako je Svatá Hora v okrese Příbram, Stará Boleslav a 
České Budějovice. Na Moravě spravovali poutniclcý kostel ve Frýdku 
a Tasovicích, v rodné obci svatého Klementa Marii Hofbauera, kde 
je klášter v jeho rodném domě. 

Na Slovensko přišli redemptoristé v Čech. Nejprve jako misio-
náři z českých klášterů. Později se tu i usadili. První klášter za-
ložili roku 1921 v Stropkově. 0 rok později se usadili v Podolinci, 
roku 1923 v Kostolnej pri Trenčíně a roku 1935 přišli do Bratisla-
vy, kde se u^ali duchovní správy v kostele svatého Cyrila a Metoda. 
Roku 1941 jim odevzdal bans k oby s t r1cký biskup Dr. Andrej Škrábik 
správu poutnického místa Svaté Hory, kde vybudovali krásný polní 
oltář na "Studničke" s velkou sochou Panny Marie z kararského mra-
moru . 

Dne 29. března 1940 byla utvořena ze slovenských klášterů sa-
mostatná viceprovincie se sídlem v Bratislavě. 

Podle vzoru svého zakladatele pracovali slovenští redemptori-
sté na spáse nesmrtelných duří nejen misiemi a exerciciemi, ale i 
tiskem. Vydávali dva časopisy, měsíčník "Životom" a dvojměsíčník 
"Věstník Združenia svatého Jozefa". Vydali také několik knih: "Boh 
a duša" /misionářská modlitební knížka/, "Matka ustavičnej pomoci" 
/modlitební knížka s dějinami obrazu/, "Návštěvy Nejsvatejšej Svia-
tosti oltárnej" /modlitební knížka s pobožnostmi k Nejsvětější svá 
tosti/, "Vianočná novéna", "Božský Priateí" /úvahy pro duchovní 
cvičení/, "Ohnivé šípy", "Modlitba, velký prostriedok spásy" a 
"Cesta lásky". 
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Mezi řeckokatoliký na Slovensku pracovali od roku 1921 re-
demptoristé východního obřadu. První klášter založili v Michalov-
cích 1931. Působili i v Stropkově a Sabinově. I oni vydávali ča-
sopis "Misionář" a náboženské knihy a brožury. 

Dne 21. prosince 1945 byla zřízena řeckokatolická viceprovin-
cie se sídlem v Michaloveích. 

Začátkem roku 1950 bylo na Slovensku 45 redemptoristů latin-
ského obřadu. 

Řeckokatolických redemptoristů bylo začátkem roku 1948 cel-
kem 32. 

Jsou snad tyto informace o činnosti redemptoristů na našem 
území důvodem, proč byla uvedená publikace vyloučena z přepravy 
a propadla ve prospěch státu? Tak se dodržuje čl. 20 Ústavy ČSSR, 
ve kterém je uvedeno, že všichni občané mají rovná práva a rovné 
povinnosti? Jestliže mají komunisté, marxisté a ostatní tzv. so-
cialisté právo znát životopisy svých "svatých", proč by totéž prá-
vo neměli mít i věřící katolíci pro 3vč duchovní vzory? 

Z uvedených důvodů proto žádám, aby mi odebrané publikace by-
la bezodkladně vrácena nazPět,daby bylo zveřejněno jméno osoby ne-
bo osob, které rozhodly o zákazu a rozšiřování této knihy,'a z ja-
kých konkrétních důvodů. Žádám také o sdělení, co bylo učiněno pro 
to, aby se podobná diskriminační, nezákonná opatření neopakovala. 
Je proto třeba, aby byla bezodkladně učiněna taková opatření, aby 
Slánky naší ústavy a přijatých a ratifikovaných mezinárodních do-
hod týkající se náboženské oblasti byly důsledně dodržovány, za 
což Vám předem děkuji. 

Augustin Navrátil. 

NÁBOŽENSTVÍ A CÍRKEV BUDOU ŽÍT V SSSR SVOBODNĚ ? 
/Washington - AP - podle bulletinu ČTK Zahraniční aktuality -
září 1987/ 

Předseda Rady pro církevní otázky při radě ministrů SSSR Kon-
stantin Charčov v rozhovoru, který poskytl ve Washingtonu v pondě-
lí na cestě z Chutauqui do Sovětského svazu, řekl, že sovětské ú-
řady se v minulosti "odchýlily od Lenina a krutě nakládaly s cír-
kví". Změny spojené se jménem Michaila Gorbačova však podle něho 
církvi umožní "svobodný život". 

"Náboženství a církev budou za socialismu žít svobodně. To je 
objektivní realita," prohlásil dále K. Charčov a zásluhu na této 
nově vytvořené objektivní realitě přisoudil přímo Michailu Gorba-
čovovi. "V minulosti jsme pravděpodobně náležitě nechápali úlohu 
náboženství ve společnosti. Nyní při procesu otevřenosti a demo-
kratizace otevřeně hodnotíme naši cestu a určujeme budoucí pro-
gram," řekl K. Charčov. Zdůraznil, že změny jsou již patrné, a při-
pomněl v této souviilosti návštěvu Matky Terezy a patriarchy Dimi-
trose, kteří přijeli v polovině srpna do Sovětského svazu. "Byly 
doby, kdy panoval názor, že v socialistické společnosti nebude ná-
boženství vůbec existovat. A na tomto základě jsme se v určité e-
tapě naěeho vývoje dopustili chyb, po nichž následovaly administra-
tivní sankce vůči náboženským organizacím," konstatoval K. Charčov 
a jako příklad uvedl uzavírání církevních objektů. 
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SOVĚTSKÝ AKADEMIK O KŘESŤANSTVÍ A MORÁLCE 
/14.9.1987 - ČTK - informační bulletin Zahraniční aktuality/ 

Týdeník Literaturnaja Gazeta uveřejnil začátkem letošního ro-
ku článek Dmi tri je Lichačova nazvaný "Neklid svědomí", který VJSVJJ-
lal velký ohlas čtenářů. Rozhovor Nikolaje Ťulpinova s tímto aka-
demikem, odborníkem na staroruskou literaturu, uveřejněný 9. září, 
je věnován otázkám, které čtenáře zneklidňují a o nichž přemýšlejí 
- otázce svědomí, viny každého jednotlivce za minulé bezpráví, po-
stavení církve v sovětské společnosti i literatuře. V rozhovoru se 
mg, uvádí: 

Otázka: Čtenáři spolu s vámi přemýšlejí o morálních problé-
mech naší společnosti, o příčinách úpadku duchovního života, o pří-
činách lži, korupce a nečestnosti, a někteří z nich - a není jich 
málo - tvrdí, že dříve čelila zlu církev, která měla zkušenosti 
s morální výchovou, a že to, k čemu je - čtenáře - vybízíte, bylo 
již obsaženo v náboženské morálce. 

Italitrij Lichačov: Morálka je lidskou přirozeností. Její normy 
jsou pevné a věčné. A skutečně, co lze postavit proti přikázání 
"Nezabiješ!"? Nějaké jiné přikázáni? "Zabij!"? A proti přikázání 
"Nepokradeš!"? Nebo "Nepromluvíš křivého svědectví!"? 

To je jedna stránka otázky. Ta však má i druhou stránku. Do-
stávám mnoho dopisů, jejichž pisatelé mi vypravují o ateistické 
propagandě. Ta nezřídka vzbuzuje v našich občanech nepřátelský 
vztah k věřícím a k církvi. Víra je považována za známku nevědomo-
sti, ačkoli musím říci, že právě nevraživost k věřícím se rodí 
z nevzdělanosti, z neznalosti historie církve, historie vůbec. I 
v ohlasech na svůj článek uveřejněný v týdeníku Literaturnaja ga-
zeta se setkávám s dopisy, z nichž je cítit pohrdání, prostořeký 
tón vůči věřícím, vůči duchovním. Tyto dopisy nejsou jen plody ne-
vzdělanosti, svědčí o tom, že zde chybí jiná kultura - kultura de-
mokracie. 

U nás vládne názor, podle něhož prý byly kláštery ohnisky 
tmářství. Ale kdo tedy opisoval knihy? Kdo zaváděl nové systémy 
hospodářství /.../? A to už nemluvím o estetice - o estetické 
stránce církevního zpěvu, církevního slova, církevních maleb a 
architektury, které se dnes obdivujeme a která byla vždy na nej-
vyšší úrovni. Před tím vším nesmíme zavírat oči. A kromě toho ví-
me, jakou úlohu sehrála církev v dějinách Ruska: např. v období 
feudální roztříštěnosti se zasazovala o jednotu, proti rozbrojům, 
povzbuzovala k boji s cizími dobyvateli. /.../ A kdo bojoval pro-
ti krutosti v těžkých dobách Ivana Hrozného? Metropolita Filip, 
který neohroženě usvědčoval krutého vladaře. 

Hovořírne-li o dnešní církvi, pak musíme zejména dnes, v před-
večer 1000. výročí příchodu křestanství na Rus, zdůraznit: Stavíme 
se za úplnou, skutečnou odluku církve od státu. Náš stát musí být 
skutečně oddělen od církve, nesmí se vměšovat do záležitostí cír-
kve. Ani církev ovšem nesmí zasahovat do záležitostí státu. Právě 
na to musí dohlížet Rada pro církevní otázky. Ta bohužel v nedáv-
né minulosti zasahovala, a velmi aktivně, do záležitostí církve. 
A je nutno omezovat právo církve na vydávání nezbytných nákladů 
takovýchpknih, které věřící potřebují: bible, církevních kalendářů 
aj. církíwní literatury? 

Kdo žije bez Krista, stojí venku, přede dveřmi otcovského domu, 
bez přístřeší na ulici. A m b r o ž 
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BISKUPSKÝ SYNOD 
Od II. vatikánského koncilu nabylo postavení laiků v církvi 

na významu. Na celosvětovém biskupském synodu, který se bude ko-
nat v Římě od 1. do 30. října, bude se 232 biskupů a 60 oficiál-
ních laických poradců zabývat tématem "Povolání a poslání laiků 
v církvi a ve světě". Z těchto "auditorů" je 27 Sen. Papež doda-
tečně jmenoval 20 odborných teologů, aby sledovali jednání synodu 
a byli poradci obou zvláštních sekretářů /Jean-Louis Dherse z Lon-
dýna a Maria da Graca Sales z Papežské rady pro laiky. 

Z ČSSR byl na synod jmenován Otec kardinál F. Tomášek, arci-
biskup pražský a primas český, a Otec Ján Hirka, prešovský ordinář 
řeckokatolíků. 

1. října v den zahájení synodu bude Svatý Otec spolu se všemi 
synodálními Otci sloužit mši svatou ve svatopetrské bazilice. 

V sobotu 3. října večer povede Svatý Otec bdění pro mládež na 
náměstí sv. Petra spolu se synodálními Otci. Tato akce má provázet 
první kroky synodu a vtisknout výrazný podnět k úvahám skrze svět-
lo Ducha svatého a ochranu Panny Marie, Královny růžence, kterou 
bude všechen Boží lid vzývat. 

Připojme se svými modlitbami za zdar jednání synodu. 

Při nedělní promluvě 30. 8. řekl Jan Pavel II. mj: 
V dekretu o laickém apoštolátě čteme: "Uvnitř církevních obcí 

je jejich činnos|; tak n^tná, že apoštolát pastýřů bez ní nemůže do-
sáhnout svého plného účinku. Jde tu tedy o nepostradatelné prodlou-
ženížení služby, kterou konají kněží." 

Je to radikální tvrzení, jehož dosah může být správně pochopen 
a fakticky uplatnován jen ve světle tzv. eklesiologie v církevní 
obci, která proniká veškeré církevní učení. Diecéze je v něm defi-
nována jako část Božího lidu tvořící místní partikulární církev,ve 
které je opravdu přítomna a působí "jedna, svatá, katolické a apo-
štolská Kristova církev". Farnost pak ze své strany je jakoby bur-
ka diecéze. Církevní ideály a apoštolské závazky zde nacházejí své 
přirozené prostředí. Kdyby se tu laikové nezapojili,zastínilo by 
to jejich církevní totožnost. Naopak jejich účastí, jež se proje-
vuje jak v institucionálních formách, tak správnou tvořivostí, kře-
stanská obec si stále správněji uvědomuje, že tvoří církev, účast 
laiků v diecézních a farních radách i růst apoštolských aktivit 
v nejrůznějších oblastech - katechetické, liturgické, charitativní, 
misijní, i pokud jde o povznášení člověka, to vše podle všeobecné-
ho úsudku podstatně přispělo při uskutečňování takové společné pa-
storace, jakou právě vyžaduje naše doba. Jsou tu tedy dobré před-
poklady pro řešení dalších problémů, které bude vytvářet vývoj cír-
kevní situace. Přínos laiků musí být ovšem specifický, tzn. zako-
řeněný v jejich typických rysech. V diecézi a ještě dříve ve far-
nosti jsou vedeni laici díky svému křtu k tomu, aby plně žili své 
křestní povolání. Přirozeně pak cítí povinnost dát k dispozici tak 
velké bohatství právě ve svém vlastním prostředí. II. vatikánský 
koncil dále zdůrazňuje, že farnost je viditelným příkladem apošto-
látu církevní obce tím,„že lidské odlišnosti, jež se v ní vyskytu-
jí, soustřeáuje a začleňuje do církevní universality. 

VŠEOBECNÝ ÚMYSL AiOoTQíÁTU MODLITBY NA ŘÍJEN 
Aby zasedání biskupské synody přineslo katolickým laikům nové 
podněty k jejich apoštolské práci. 



MISIJNÍ ÚMYSL APOŠTOLÁTU MODLITBY NA ŘÍJEN 
Aby si věřící v tomto měsíci, věnovaném misiím, více uvědomili 
svou odpovědnost vůči nim. 

PROZŘETELNOST 
Ří zen prozřetelností, padl můj nástup jako universálního pa-

stýře na světovou misijní neděli 1978. Proto jsem se rok co rok 
stával "cestujícím katechetou", abych vcházel do styku s mnoha 
lidmi, kteří Krista dosud neznají; abych sdílel s mladými církve-
mi jejich duchovní bohatství, ale také jejich svízele a utrpení; 
abych je podporoval ve snaze stále pevněji zakořeňovat křestan-
skou víru do jejich kultur; abych povzbuzoval všechny ty, kdo 
jsou na předních místech evangelizace... 

Z poselství Jana Pavla II. k Neděli světovýbh 
misií 26.října 1936 

BRATRSTVÍ MÍSTO NACIONALISMU 
22.června 1622 začala nová kapitola církevních dějin: Papež 

Řehoř XV. /1621-1623/ listem celé církvi zřídil slavnostně "Po-
svátnou kongregaci pro šíření víry"/"Sacra Congregatio de Propa-
ganda fide7. Proti dosavadním zvyklostem nebyl v nové kongregaci 
žádný zástupce politické moci. Tím dal Řím znamení, i když zápas 
o nezávislost hlásání vůči národním zájmům -třeba koloniálních 
mocností- pokračoval až po naše století a můžeme jej zjistit je-
ště snad i dnes. Od založení K0ngregace pro šíření víry, jež v li-stě z r.1623 vyprošovala finanční pomoc, ale také modlitbu a spo-
lupráci laiků, existovaly vždy skupiny katolíků, kteří věnovali 
zvláštní pozornost předávání víry. Když Paulina Marie Jaricotová 
3.května 1822 spolu s devíti laiky a dvěma duchovními založila 
v Lyoně pomocné dílo k šíření víry, byla poprvé pod jedním jmé-
nem shrnuta řada existujících "děl" a dostala celosvětový cíl: 
Nové dílo mělo být "katolické a universální, rozšířené na všechny 
misie" a tím vymaněno z nacionálních a regionálních zájmů. 

Spolupráce mezi kongregací a dílem v Lyoně byla dobrá. Lyon 
sbíral a spravoval peníze, Hím určoval příjemce. Obtíže však pů-
sobily vlády od království neapolského a Qavo sko přes Švýcarsko, 
Rakousko-Uhersko, Belgii a Nizozemí až po Španělsko, kde pomocné 
dílo bylo zakázáno. V Evropě to byly vlády, ve Spojených státech; 
amerických se biskupové domnívali, že svou politiku musí hájit 
založením vlastní "biskupské komise pro misie". 

Zápas o universalitu pomocného díla zatím skončil encyklikou 
Pia XI. "Romanorum Pontificum" z 3.května 1922, jimž byla centrá-
la Papežského díla šíření víry přenesena do Říma. Odůvodnil to 
již Benedikt XV.: Chtěl „vyhovět oprávněným národním zájmům misij-
ních národů, kteří neradi přijímají materiální pomoc od koloniál-
ních mocností, zatímco si nezadávají, jestliže stejnou pomoc při-
jímají z Říma, střediska katolické církve a odtud je rozdělována". 
Skutečností se stal příspěvek všech katolíků na fond solidarity 
světové církve teprve r. 1926, když byla zavedena poprvé v celé 
církvi "neděle světových misií". Při této světové církevní sbírce 
se Kongregace pro evangelizaci národů od počátku opírala o stáva-
jící národní misijní sdružení. Sbírka v říjnu 1987 vyzývá 840 mi-
lionů katolíků ve 184 státech, aby svými dary zajistili podporu 
900 diecézí v Asii, Africe a Latinské Americe. 

Více než 100 Papežských děl dnes pomáhá zajistit fond soli-
darity celé církve. Měříme-li to čísly, pak dva tisíce dolarů 



třeba od katolíků v africkém Burundi jsou maličkostí, jsou však 
jako vdovin halíř^v evangeliu důležitým příspěvkem. Jak mladé 
církve spolu naplňují společnou mísu, tak spolu také rozhodují,^ 
do jaké míry a komu a jak se musí pomáhat. Evropané a Američané, 
kteří se v Římě radí spolu s Afričany a Asijci, jsou dnes dosud 
ne¿důležitějšími dárci peněz v tomto barevném kruhu. Peníze však 
naštěstí tam nikomu nepomáhají k vlivu a moci. Naopak, zástupci 
chudších zemí mají dvoutřetinovou většinu. 

Papežské misijní díla, k nimž patří i Missio, Adveniat, da~ 
ritas Internationalis atd., jsou podle svých římských stanov po-
věřena probouzet v rodinách a obcích misijní povědomí a posilo-
vat je. Modlitbou a výměnou informací mají tvořit mezi starým 
světem a Afrikou, Asií a Oceánií. Duševní a duchovní "vzájemné 
ručení" a hmotná pomoc jdou ruku v ruce. 

0. Noggler 0F'ví Cap. 

BAREVNÍ NAHRAZUJÍ BÍLÉ MISION/ČE 
Rok 1967 jednou zaujme v církevních dějinách zvláštní místo. 

"Velký vůdce" Guineje, Sekou Touré, dal vypovědět všechny zahra-
niční misionáře. Protože západoafrická země měla tehdy jen devět 
domorodých kněží, zdálo se, že nadešel konec církve v Guineji. 
Avšak zatímco francouzští řehplníci seděli dosud na svých zava-
zadlech v letištní hale, přistával stroj s třinácti černými afric-
kými kněžími z Sílali, Toga, Senegalu a Burkina Faso, která se tehdy 
ještě jmenovala Horní Volta. Ačkoliv pro církev Guineje tehdy za-
čala dlouhá doba utrpení, jež skončila teprve diktátorovou smrtí 
r.1984, byla otevřena nová kapitola světové církve: zahájení ná-
hrady bílých misionářů barevnými nástupci za dramatických prů-
vodních okolností. 

Co tehdy byla výjimky, je po dvaceti letech běžné: Mexičtí 
misionáři pracují v Keni a Kostarice, v Indonésii a Nigérii, ko-
lumbijští v Zairu a na Pobřeží slonoviny. Chilané v Čadu, Brazil-
ci V Angole a Mosambiku, indičtí misionáři jsou v Mexiku, na Kore-
ji, v Súdánu a v Brazílii, Číňané v Tanzánii, Filipínci v Npvé 
Guineji, v Peru, v Ghaně a v Zambii, Ceylonané v Pákistáně, Japon-
ci v Nepálu, Brazílii a Beninu, Korejci na Blízkém a Středním vý-
chodě. Dokonce i africké církve začínají posílat misionáře mimo 
svůj kontinent: Kongští jsou na Haiti a v Sirzílii. 

Klišé o "bílém misionáři" už dávno neplatí. Belgický vědec 
Olmer Degrisje zabývající se misiemi odhaduje, že každý desátý 
asi z padesáti tisíc katolických misionářů na celém světě je Asi-
jec, Afričan nebo Latinský Američan. Na Filipínách předal kardi-
nál Sin 14.února více než osmdesáti mladým Filipíncům misijní kříž. 

KORMIDĚLNÍK V DELT% IRAVAPI 
Jestliže Malm Sow Hla přistane se svým plochým člunem, při-

bíhají barmské děti na stezku, aby si prohlédl* člun i kormidel-
níka. Barmáncům se muž v bílé kutně jistě jeví jako bytost z ci-
zího světa. Mal Sow Hla se pomaloučku blíží s hejnem dětí ke sku-
pině osamělých stavení, je£ působí jako po vymření: Karové žijí 
na okraji vesnice. Zde říkají Malmu Sowu Hlaovi, muži v kutně, ^en 
Otec Fugěne. Karové jsou jedním ze ztracených národů, které Bar-
mánci jako vládnoucí národ zahánějí z roviny stále do hor. V ho-
rách kladou válečničtí Karové, Kačinové a Hmongové zuřivý odpor 
oddílům ústředního socialistického státu, ale v nížině se už dáv-



no podrobili. "Voda a olej se vzájemně dotýkají," ví Otec Eugène, 
"ale nesmísí se." 

"V horách," říká, "může církev lovit sítí, kdežto v nížině 
vrhá jen udici." Zatímco u horských kmenů byla hlášena už masová 
obrácení, spoléhají se Barmánci v nížině nadále na "malý povoz 
buddhistů" , aby se vyhnuli pozemskému utrpení. K zastrašeným 
zbytkům Karů, kteří žijí za řekami, lesy nebo bažinami v předtu-
še záhuby, mají jen opovr. ení. "Prozřetelnost," říká Eugène, "po-
užívá větíinou slabých." Barmská církev často čerpala svou sílu 
ze své slabosti: První křesťané byli sirotci, které francouzští 
misionáři shromáždili ve vesnicích. Socialistická vláda před dva-
ceti lety zestátnila všechny křesťanské školy a nemocnice, pozdě-
ji vypověděla všechny zahraniční misionáře. Když potom byli odsu-
nuti i přistěhovalí Indové, kteří v Barmě žili od doby britského 
panství a většinou byli dobří křestané, zdála se církev u konce. 

Dnes je nejchudší na světě. Celý vozový park této církve se 
omezuje na prastarého Peugeota, který řídí arcibiskup Gabriel 
v Rangúnu. Eugène žije jako většina barmských farářů v trpké ch> 
době. "Většinu času strávíme tak, že obstaráváme pytel rýže nebo 
konev petroleje." Stanice Pya Poh a přilehlý internát jsou samozá-
sobitelé: Mají jednu krávu, dva rybníky s rybami a velkou zeleni-
novou zahradu. Díky pomoci Missio stanice založila malou drůbežár-
nu. Jinak se tam vaří velmi skromně. "Pro každé dítě je na jedno 
jídlo sběračka rýže vařené s bylinami." Za dobrých měsícá může 
Eugène nasytit osmdesát hladových krků v přepočtu za 1500 marek, 
za spatných musí stačit 600 marek. Už i nejmenší špunti se musí 
chápat práce a obdělávat svůj vlastní záhon. Eugène velmi trpí 
tím, že jeho chovanci navštěvují souáední školu jen nepravidelně, 
protože "na to prostěvnestačí". Stanovil si jako přísné pravidlo 
trávit s dětmi alespoň večery: Tu se potom na břidlicovou tsbulfau 
škrábou barmská pís~enka a zprostředkují se základní pojmy malébo 
katechismu. "Jsou jako malé rostlinky: Když jim dá člověk vodu, 
rostou." Eugène ví, o Čem mluví: Jako dítě chudičkých rodičů sám 
vyrostl v klášterním ovzduší internátu. Farnost Pya Pon zahrnuje 
čtyři městečka a nesčetné vesnice v oblasti měřící padesát až še-
desát mil. Celé dni křižuje s malými říčními čluny deltou, aby na-
vštívil roztroušené křesťany ta v buši. Neobvyklý pro osadu je pří-
mý způsob, s nímž se setkává s Barmánci. Rád usedá s mnichy ve 
venkovské pagodě, aby debatovali o BUddhovi a Kristu,^"vousatém 
Bohu". "Nechceme Buddhu zničit, nýbrž pokřtít," objasňuje nám. 
Aniž četl traktáty moderní misijní vědy, je si jist, že"to,co 
v buddhismu pochází od Boha, přežije". Na rozloučenou nás zve se 
svými osmdesáti dětmi do""vesnické krčmy". U Číňana daruje každé-
mu pár sušenek a limonádu. Pro většinu to asi byla první v životě. 

0 . a. 

feSLY APOŠTOLÁTU MODLITBY NA LISTOPAD: 

Všeobecný úmysl: Za všechny, kdo zemřeli v Krietov" 
Misijní úmysl : Za všechny křesťany v Síně. 

m í • u. 



S O U Č A S N O S T 

Polská společnost se nachází již delší dobu v krizi, ze kte-
ré ji zatím nic úspěšné nevyvádí. Uvědomují si to i polští komu-
nisté a uznávají, že sami svými silami - mnohem slabšími než v ji-
ných východoevropských zemích - krizi neodstraní, a vybízejí proto 
k dialogu i polské katolíky, kteří tu jsou mnohem mohutnější spo-
lečenskou silou než v mnohých jiných, tradičně křesťanských zemích. 
Nad problematikou nabízeného dialogu se zamýšlí polský katolický 
sociolog J. Tischner v článku, publikovaném v listopadu minulého 
roku 

v Časopise Tygodnik Powszechny; z tohoto článku přinášíme 
překlad úvodní části. 

"Má dialog katolíků a komunistů vůb§c nějaký smysl? Takovou 
otázku si kladou většinou ti, kteří na ni mají již připravenou zá-
pornou odpověd. Argumentují: Víme, co chtějí komunisté: moc, moc a 
ještě jednou moc. Když komunista nabízí katolíkovi dialog, tak jen 
proto, aby z katolíka učinil oporu svého trůnu. A jestliže katolík 
odmítne jeho návrhy, může být obviněn z paktování a kontrarevoluce 
Tedy jediným dialogem, který ho čeká, je dialog výslechu. Podobně 
však může vznést námitky i komunista proti katolíkovi: Věřící ka-
tolík - říká komunista - nemůže nebýt apoštolem své víry. Může se 
smířit s tím, že vedle něho žije někdo, kdo nevěří v Boha a neu-
znává Krista za Spasitele světa? Ideálem dialogu, jaký může nabíd-
nout věřící katolík komunistovi, je dialog zpovědi. - Měli bychom 
tedy dva ideální návrhy: Jedni by chtěli vyslýchat, jiní zpovídat. 
Skutečně, nalézt společnou platformu mezi nimi je nemožné. 

Logika uvedené argumentace není nevývratná. Její výsledek by 
byl nevývratný, kdyby skutečně mezi nimi žili t a k o v í komu-
nisté a t a k o v í katolíci. Ale kde bychom je dnes našli? ¡4oŽ-
ná, že kdysi existovali, ale dnes? Se světem to jde s kopce. 

Dnešní situaci vystihuje tento příklad. Nad lůžkem nemocného 
stojí dva lékaři - katolík a komunista. ,»,ezi nimi může probíhat 
nejméně trojí dialog: dialog o dialogu, dialog o kvalifikacích o-
bou lékaři a o tom, jak pomoci nemocnému. Myslím, že v nedávné mi-
nulosti' převažoval první typ dialogu - dialog o tom, jaké podmínky 
je třeba splnit, aby dialog byl možný. Ale tehdy nebylo ještě tak 
povšechné vědomí, že žijeme v^nemocné společnosti. Dnes se situace 
změnila. Přešli jsme na úroveň dialogu o kvalifikacích: co zraohou 
lékaři? Séra život nás však nutí přejít na rozhodující úroveň, kde 
se projeví přednosti jedné i druhé strany: co dělat, aby se pomohlo 
nemocnému. 

Upřesněme si naše hledisko. Je třeba si uvědomit, že v zemích 
tzv. "reálného socialismu" stále existoval a ještě existuje dialog 
třetího řádu. Není to však dialog "zplnomocněných představitelů" 
obou směrů, ale dialog celých společenství, dialog národů a spole-
čenských skupin plnících své každodenní povinnosti v existujícím 
systému práce. Takový dialog probíhá všude - v továrně, ve škole, 
doma, ve vlaku, ve frontě na maso. Žijeme spolu a pracujeme spolu 
a podle svých možností a znalostí se snažíme léčit onemocnělou sku 
tečnost. Paradox situace však spočívá v tom, že samým životem tvo-
řený dialog není schopen ukázat se v plném denním světle,afejř ho 
mohli slyšet i jiní a aby mohl být pro ně cenným ponaučením. Roz-
díl mezi plánovaným dialogem "dole" spočívá v tom, že "dole" se 
nic nebo téměř nic neříká o podmínkách dialogu, ale prostě se ve-
de dialog, zatímco "nahoře" je tomu naopak, mnoho se mluví o pod-
mínkách dialogu a málo o věci samé." 
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V Československu se "nahoře" ještě nemoc společnosti nepři-
pouští a ještě méně se uvažuje o tom přizvat k léčení i někoho, 
s kým by se měl vést dialog. "Dole" se však již nemoc pocituje a 
vede se spíš zatím dialog o diagnóze a nikoli o léčení. A nevedou 
ho zaslepení obhájci stávajících pomgrů a jejich prospěchářští pa-
tolízalové, ale většinou hrstka krestanů s masou indiferentů, na 
které se v polském Článku jaksi pozapomnělo; avšak ti jsou u nás 
převažující skupinou. A bohužel mnozí z nich jsou ochotni jen 
k dialogu, o němž se polský autor rovněž nezmiňuje - k dialogu o 
výši honoráře za léčení. Přesto však bychom měli být připraveni 
vést dialog i s takovými odpůrci, až sami uznají nemoc naší společ-
nosti a k dialogu je přivede upřímná snaha o její vyléčení. 

Vzkříšení 1/87 

Z P R Á V Y 

Z listu Jana Pavla II. k 600. výročí pokčestění Litvy /5.6.87 
"Křes" zařadil Váš národ do velké rodiny křesťanských národů 

Evropy, do oné "christianitas", která hluboce poznamenala dějiny 
kontinentu a představuje jeho nejcennější společné dědictví a zá-
klad nastolení budoucnosti míru, pravého pokroku a opravdové svo-
body. Tím se Litva připojila také k velké kulturní přeměně, jež 
v onom století začala v Evropě a jež byla proniknuta křesťanskými 
zásadami a otevřena požadavkům humanismu, který ve víře nalézal 
svou nejlepší motivaci a podnět k podpoře oněch velkých hodnot, 
jež proslavily dějiny Evropy a jež pak Evropa šířila do jiných 
kontinentů. 

Jan Pavel II. ujistil, že církev si je vědoma velkých problé-
mů spojených s růstem počtu obyvatel ve světě, tři generální audi-
enci 15.7. Ady bylo ohlášeno dosažení počtu 5 miliard lidí na svě-
tě/ zdůraznil, že pro církev je každý život na zemi Božím darem. 
Církev neúnavně opakuje své přesvědčení, že skutečně lidské řešení 
problému růstu obyvatelstva se nikdy nesmí hlelat mimo spásný Boží 
plán. Tyto problémy lze řešit jen solidaritou lidské rodiny. Proto 
vyzval všechny mladé lidi světa, aby "se stali apoštoly solidari-
ty" a zasazovali se za podporu základních práv všech lidí. Jen tak 
mohou přispívat k budoyivéní spravedlivějšího a obyvatelnějšíhcjsvě-
ta, řekl papež. 

TELEGRAM Z ŘÍMA PRO DR. JOSEFA ZVĚŘINU 
Citta del Vaticano / Praha 4. 7. 1987 
Emmo Francisco Tomášek, Hradčanské nam. 16 11902 Praha 

Svatý Otec blahopřeje knězi Josefu Zvěřinoví k výročí o osla-
vě 50 let od jeho vysvěcení; projevuje radost z jeho apoštolských 
prací, které v tak dlouhém utrpení konal, a s ochotnou laskavostí 
uděluje apoštolské požehnání jemu a pro ¿jeho drahé. 

Cardinalis Augustinus Casaroli 

Rádi se - byi opožděně - připojujeme s upřímným blahopřáním: 
Ad multos annos, ad annos aeternos! 
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s_lc_ o 
75. výročí svého založení oslavila ve dnech 5.-8.9. diecéze 

Hajdúdorog pro věřící východního obřadu. Hostem byl kard. S. Lour-
dusamy, předseda Kongregace pro východní církve. Účastnil se něko-
lika bohoslužeb, např. v místní katedrále a velkém semináři, dále 
pouti do mariánské svatyně v Pécsi a v jedné budapešťské farnosti. 
V rámci |SQH výročí přišlo do mariánské svatyně na sto tisíc pout-
níků, asi 20 biskupů různých obřadů a delegace v Č3SR, Rakouska, 
NSR a Francie. 
F_o_l_3_k_o 

21.9. zasedala ve Varšavě smíšená komise vládních představite-
lů a zástupců biskupské konference. Předmětem jednání byla normali-
zace diplomatických vztahů mezi Polskem a Svatým stolcem. Diskuto-
valo se také o další úpravě vztahů mezi církví a 3tátem, přesněji 
o schválení právního statutu církve v Polsku. 

Tokijský arcibiskup Peter Seilchi Shlraynagi ostře odsoudil o 
žívání militarismu a nepřátelské nálady vůči cizincům, kcíyž mluvil 
na vzpomínkové slavnosti na hřbitově, kde je pohřbeno 320 tisíc o-
bětí 2.světové války. Řekl mj.: "My Japonci máme sklon si myslet, 
že jsme obětmi jako národ, který vytrpěl atomové bombardování Hi-
rošimy a Nagasaki. Ale neměli bychom nikdy zapomínat, že jsme byli 
útočníky, kteří zničili mír a řád ve světě. Všichni Japonci, neje-
nom ti, kteří se účastnili války, by měli cítit odpovědnost za to, 
co naši předkové a naše japonská společnost dělali." 

z_e_m_ě 
Budoucnost křesťanství v arabských zemích je podle úsudku re-

ferenta pro islámské národy v misijním díle MISSIO, Dr. Ottmara 
Oehringa, nejistá. V Saudské Arábii, Ománu a Kuvajtu je křesťanům 
zakázána každá náboženská Činnost. V Bahrajnu a ve Spojených arab-
ských emirátech je možná alespoň péče o zahraniční křestany, kteií 
tam jsou činni. Zcela jiná je situace v Jordánsku. Tam je ze 2,3 
milionů obyvatel 115 tisíc křesťanů. Největší církve jsou řecká 
pravoslavná církev asi s 35 tisíci členy a katolická církev asi 
s 30 tisíci věřícími. V obou případech jde o domorodé křesťany. 
Ačkoliv i v Jordánsku je islám státním náboženstvím, lze situaci 
křesťanů a jejich církví označit jako dobrou - jako v žádné jiné 
zemi arabského světa. Svobodné vyznávání náboženství zde není za-
ručeno pouze na papíře. 
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